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آیا منابع مالیاتی 4 برابری می تواند 
در درازمدت کمکی به دولت و ملت کند؟
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استاندار فارس تاکید کرد:

تسریع در صدور مجوز نیروگاه های 
خورشیدی در فارس

حذف بروکراسی برای سرعت 

4در اجرای پروژه ها

1تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

4

سرپرست شرکت عمران، آب و خدمات 

کیش خبر داد؛

تکمیل پروژه های عمرانی 
پیش از موعد کیش 

نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس شورای اسلامی 

مطرح کرد؛

ضرورت راه اندازی شهرک تخصصی 
2دیجیتال در شیراز

گرچه دولت بنیه مالی ضعیف دارد و مجموعه عوامل مدیریتی داخلی به 
اضافه تحریم های خارجی باعث شده که اقتصاد کشور در بحرانی ترین 
مانده،  باقی  دولت  برای  که  راهی  آسان ترین  و  گیرد  قرار  شرایط 
»افزایش مالیاتی،  امور  سازمان  رئیس  قول  به  و  تصاعدی  مالیات   اخذ 

مدل های  با  علمی  تحلیل  براساس  اما  است  مالیاتی«  منابع  برابری   4
بر مردم و صاحبان مشاغل جهت اخذ چند  اقتصادی، فشار  مدیریتی و 
برابری مالیات، در یک نظام علت و معلولی، باعث تعطیلی برخی مشاغل، 
توسط  خدمات  و  کالاها  برابری  چند  شدن  گران  کارگران،  بیکاری 
قدرت  کاهش  علت  به  کار  و  کسب  شدن  رونق  کم  مشاغل،  صاحبان 
خرید مردم، به هم ریختگی عرضه و تقاضا، افزایش نرخ تورم و به دنبال 
آن افت لحظه به لحظه ارزش پول ملی و ... نهایتاً موجب نارضایتی مردم 

و صاحبان مشاغل می شود.
گرچه نظام مالیاتی در همه کشورها به ویژه در کشورهای توسعه یافته، 
به روزترین  از  مالیات دهندگان،  آن،  قبال  در  ولی  دارد  مهمی  جایگاه 
و  سالم  اقتصادی  نظام  و  می شوند  بهره مند  نیز  رفاهیات  و  خدمات 
پیشرفته ای دارند که دچار نوسانات پرتنش نیست و همه مردم و صاحبان 
مشاغل در یک شرایط متعادل و ثبات اقتصادی می توانند برنامه ریزی و 

فعالیت بی دغدغه ای داشته باشند.
به  اگر  که  بالاست  دولت ها  از  این قدر  مردم  توقعات  کشورها  این  در 
مطالبات و خواسته های خود نرسند، می توانند قدرتمندانه و مسالمت آمیز، 
دولت ها را تغییر دهند لذا همیشه دولت ها از مالیات دهندگان می ترسند و 

سعی می کنند آنها را به بهترین شکل ممکن، راضی نگه دارند.
دولت  نه  داریم،  درستی  اقتصادی  نظام  نه  متاسفانه  که  ما  کشور  در 
می تواند خواسته ها و مطالبات مردم را پاسخ مثبت دهد، نه بدون دغدغه 
می توان شغل خود را نگه داشت، نه پس انداز و سرمایه گذاری قابل اعتماد 
تنها  نه  درازمدت  در  مردم،  از  برابری  مالیات چند  اخذ   .... نه  و  است 
کار،  و  کسب  شرایط  شدن  سخت تر  با  بلکه  نمی کند  دولت  به  کمکی 
داده  قرار  تسلسل  و  دور  و  بست  بن  در  را  دولت  و  اقتصادی  فعالین 
درصد   70 شدن  تأمین  می دهد.  افزایش  را  ملت  و  دولت  مشکلات  و 
از  بسیاری  علت العلل  می تواند  مالیات، خود  از  دولت  هزینه های جاری 
راه حل  باشد.  اقتصادی  نابسامانی های  و  تورم  نرخ  افزایش  و  گرانی ها 

اصلی نجات کشور، استمرار این روش نیست.
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با پایان انتظار ۱۵ ساله رقم خورد؛

تقاطع جام جم شیراز ترافیک 
را روان و دسترسی به ورودی ها 

را آسان کرد

3

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری غدیرنوید داد؛

رفع مشکل برق فولاد نی ریز با نیروگاه بخار قشم

2

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی:

مجوزدهی به واردات بنزین سوپر در آینده نزدیک
بنزین سه نرخی فعلًا منتفی است

4

عضو کمیسیون بهداشت:

برخی بیماران با پرداخت هزینه درمانی دچار فقر مطلق می شوند
1

تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری 

شیراز از همیاران سبز  قدردانی کرد
2

4

معاون وزیر اقتصاد گفت: لایحه ای با عنوان مالیات مجموع درآمد به 
مجلس ارسال کردیم که در این لایحه برای اصلاح معافیت ها گام هایی 

برداشته شده است.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایلنا، هادی سبحانیان در جمع خبرنگاران 
مالیاتی اظهار داشت:  ایلنا درباره میزان معافیت های  به سؤال  در پاسخ 
اعداد و ارقام معافیت مالیاتی بسیار بالاست چه بسا به اندازه مالیاتی که 
در حوزه اشخاص حقوقی وصول می کنیم به همان میزان معافیت مالیاتی 
داریم که البته این میزان معافیت مالیاتی به بزرگ شدن کیک اقتصادی 

هم کمکی نکرده است.
تأیید  هیچ کسی  متاسفانه  امروز  که  است  این  واقعیت  داد:  ادامه  وی 
نمی کند که حجم و انبوه معافیت های غیرهدفمند کمکی به اقتصاد کرده 
باشد از این رو  نیازمند اصطلاحات جدی در امر ساماندهی معافیت های 

مالیاتی هستیم.
معاون وزیر اقتصاد تاکید کرد:  البته این معافیت ها ذی نفع های جدی 

دارند که حتماً در مقابل این اقدام، صدای اعتراضات آنها بلند می شود.
اراده جدی  مالیاتی  معافیت های  کاهش  در  باید  اینکه  بابیان  سبحانیان 
مبتنی بر مطالعات جهانی وجود داشته باشد، گفت: متاسفانه معافیت های 
مالیاتی مختلف در بخش ها و قوانین مختلف به وجود آمده، اخیراً مرکز 
پژوهش های مجلس گزارشی منتشر کرده مبنی براینکه موجودیت های 
بزرگ در حوزه اشخاص حقوقی توانسته اند معافیت های مالیاتی بیشتری 

را استفاده کنند و این به دور از عدالت مالیاتی است.
مالیاتی  معافیت های  اصلاح  لایحه  ارائه  از  مالیاتی  امور  سازمان  رئیس 
به مجلس خبر داد و گفت: لایحه ای با عنوان مالیات مجموع درآمد به 
مجلس ارسال کردیم که در این لایحه برای اصلاح معافیت ها گام های 

برداشته شده  است.
وی همچنین در پاسخ به سؤال دیگر ایلنا مبنی بر اینکه صدا و سیما بابت 
درآمدهای تبلیغاتی مالیات می دهد، ادامه داد: صدا و سیما مالیات می دهد 

و از مودیان خوب محسوب می شود.

معاون وزیر اقتصاد:

صدایاعتراضذینفعهایجدیبلندمیشود

رئیس کل سازمان امور مالیاتی گفت: در سال گذشته نزدیک ۷۰ 
رشد  از  بیش  و  شد  تأمین  مالیات  از  دولت  جاری  هزینه های  درصد 

اقتصادی و میزان تورم مالیات اخذ شده است.
به گزارش خبرگزاری مهر، سید محمدهادی سبحانیان در چهاردهمین 
همایش سیاست های مالی و مالیاتی ایران گفت: توقع از نظام مالیاتی 
تأمین منابع پایدار برای هزینه های جاری کشور است اما به توجه به 

درآمدهای بالای نفتی، دهه ها بود که این اتفاق نمی افتاد.
وی با بیان اینکه در سال های اخیر شاهد تبدیل مالیات به یکی از منابع 
پایدار دولت ها برای تأمین هزینه های کشور هستیم، افزود: سهم مالیات 
در نسبت های مختلف معرف کاهش وابستگی به بودجه است که نشان 
می دهد در این زمینه اقدامات خوبی رقم خورده است. در سال گذشته با 
وجود بروز مشکلاتی چون ناترازی انرژی و به تبع آن تعطیلی بانک ها، 
 ۱۴۰۰ سال  در  رقم  این  که  تجهیز کردیم  مالیاتی  منابع  همت   ۱۲۲۹

حدود ۳۰۵ همت بود.
وی با بیان اینکه تجهیز منابع مالیاتی در ۴ سال رشد ۴ برابری داشت، 
گفت: نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی در سال ۱۴۰۰ حدود ۵.۷ 

درصد بود که این شاخص در سال گذشته به ۸.۳ درصد رسید.
معاون وزیر اقتصاد با یادآوری اینکه در دو سال گذشته نزدیک ۵۰ 
درصد تأمین بودجه از مالیات بوده است، افزود: در سال گذشته نزدیک 
۷۰ درصد هزینه های جاری دولت از مالیات تأمین شد و بیش از رشد 

اقتصادی و میزان تورم مالیات اخذ شده است.
تخصیص ۲۴۴ همت به شهرداری ها و دهیاری ها

بر  مالیاتی  نظام  اتکای  بر  رئیس جمهور  تاکید  با  داد:  ادامه  سبحانیان 
ما  مالیاتی  نظام  است  بوده  مالیاتی خوب  نظام  اصلاح  داده ها، سرعت 
اگرچه در تدوین لایحه ها اثرگذار است اما موارد متعددی می توان مثال 

زد که هم در جهت بهبود لوایح دولت مؤثر بوده است.
وی از قانون سامانه های فروشگاهی اقدام بسیار خوب در جهت استقرار 
نظام مالیاتی یاد کرد و گفت: در تدوین لایحه مالیات بر مجموع درآمد 
که در مجلس در حال بررسی است، نگاه درآمدی نداشتیم و معتقدیم 
نظام مالیات سِتاتی ما که منبع محور است، ایراد دارد و باید فردمحور 

یا خانوار محور باشد.
نباید  مالیاتی  نظام  اینکه  بر  تاکید  با  مالیاتی  امور  سازمان  رئیس کل 
نگاه درآمدی داشته باشد، اظهار کرد: بعضاً با فشارهای مختلف معافیت 
مالیاتی می گیرند و ما با این موضوع معافیت ها مشکل جدی داریم و 

باید از سوداگری در مسکن و ارز و … مالیات بگیریم.
نداریم  معافیت ها مشکلی  با  ما  مالیاتی گفت:  معافیت های  درباره  وی 
و قطعاً برای ایجاد انگیزه باید اتفاق بیفتد اما سؤال این است که چه 
کسی می تواند ادعا کند که معافیت های مالیاتی ما اثربخش یا هدفمند 

بوده است.
نرخ مؤثر مالیاتی ۷ درصد است

درخصوص  مجلس  پژوهش های  مرکز  اخیر  گزارش  به  سبحانیان 
معافیت های مالیاتی، اشاره کرد و افزود: با اینکه نرخ مالیاتی کشور ۲۵ 
درصد است اما نرخ مؤثر مالیاتی حدود ۷ درصد محاسبه شده و حتی در 
صدکهای بالا یعنی در شرکت های بسیار بزرگ، نرخ مؤثر مالیاتی در 

رده یک تا ۲ درصد بوده است.
وی با بیان اینکه رئیس جمهور معتقد است که حکمرانی کشور باید 

داده محور باشد، بر استفاده از داده ها و اطلاعات پایگاه جامع مالیاتی 
و  مالیاتی  سازمان  میان  اصطکاک  کار  این  با  افزود:  و  کرد  تاکید 

مودیان کاهش می یابد.
تولید،  مالیات  درصدی   ۷ کاهش  با  شد:  یادآور  اقتصاد  وزیر  معاون 
میزان مالیات ابرازی مودیان ۳ برابر شده است و در بخش مالیات از 

حقیقی ها هم رشد بسیار خوبی داریم.
مالیات سِتانی  به سمت  زیادی  بسیار  با سرعت  نشان کرد:  خاطر  وی 
سیستمی و کاهش مداخلات انسانی در حرکت هستیم و حتی در مرحله 
تشخیص مالیات هم به سمتی رفته ایم که دخالت انسانی به حداقل برسد.
درصد   ۹۰ گذشته  سال  مستغلات  و  املاک  مالیات  افزود:  سبحانیان 
انسانی بود اما امسال ۱۰۰ درصد سیستمی شده است آن هم در شرایطی 

که یک میلیون پرونده در این بخش داشته ایم.
درصد   ۸۰ گذشته  سال  هم  اصناف  مالیات  حوزه  در  وی،  گفته  به 
سیستمی بود در حالی که سال قبل از آن ۵۰ درصد سیستمی و در سال 

۱۴۰۱ نزدیک ۹۰ درصد انسانی بود.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی بیان کرد: ۹۰ درصد پرونده های مالیاتی 
اصناف را حتی اگر اظهارنامه پر نکنند، به صورت سیستمی جمع بندی 
می کنیم.وی با انتقاد از اینکه هنوز بسیاری از مردم و مسئولان فلسفه 
مالیات بر ارزش افزوده را نمی دانند، افزود: در این بخش نیز در گذشته 
با چالش هایی روبرو بودیم و مالیات بر ارزش افزوده براساس فاکتور 
محاسبه می شد اما با اجرای قانون پایانه های فروشگاهی اصل بر صحت 

اظهارنامه مؤدی است و با این قانون شاهد تحولات چشمگیر هستیم.
سبحانیان اظهار کرد: سال گذشته برای نخستین بار ۱۰۰ هزار اظهارنامه 
مالیات ارزش افزوده را بدون بررسی، قطعی کردیم برخی از آنها ۱۰ 

سال بود که پرونده شان مانده بود.
اجرایی  باید سال ۱۴۰۰  فروشگاهی  پایانه های  قانون  یادآور شد:  وی 
شد  روبرو  خوبی  استقبال  با  شد  اجرا  که  گذشته  سال  از  اما  می شد 
صورتحساب  میلیارد   ۲.۵ از  بیش   ۱۴۰۳ سال  )زمستان(   ۴ دوره  در 
الکترونیک در سامانه پایانه های فروشگاهی دریافت کردیم نهایتاً در 
سامانه پایانه های فروشگاهی مقرر شد تمام کالاهای مشمول مالیات بر 
ارزش افزوده نرخ گذاری شود و براساس آن مالیات از صورتحساب های 
الکترونیک دریافت شود که در انتهای پارسال بیش از ۳ میلیون کالا و 
خدمات شناسایی و نرخ گذاری شد که کار بسیار پیچیده ای بود؛ برخی 

کالاها منحصربه فرد و مخصوص اتاق عمل بیمارستان بود.
و  کارآفرینان  با  که  متعددی  جلسات  مرتباً  کرد:  تصریح  سبحانیان 

صاحبان کسب و کارهای مختلف برگزار می کنیم.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی:

منابع مالیاتی در سه سال ۴ برابر شد
بیماری خاصی  ما هر  اینکه  بهداشت مجلس گفت:  عضو کمیسیون 
نیست.  آن  اجرایی  امکانات  الان  حداقل  شود،  بازنشست  بگوییم  را 
قانون  از  می توانند  بیماران خاصی  چه  که  شود  قانون  در  تعاریفی  باید 
بازنشستگی زودرس استفاده کنند؛ چراکه ما دوست نداریم افرادی که 
در مراحل ابتدایی هستند از تعاریف بیماران خاص خارج شوند و خدمات 

را نگیرند.
محمد جمالیان عضو کمیسیون بهداشت مجلس در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنا، درباره عملکرد صندوق بیماران صعب العلاج گفت: در کل عملکرد 
صندوق برای حمایت از بیماران خاص عملکرد قابل قبولی بوده است. 
به هر حال محدودیت منابع دارد و اینطوری نیست که بتواند همه جا را 

پوشش بدهد.
وی ادامه داد: صندوق بیماران صعب العلاج در واقع ادغام بیمه هاست که 
خدمات  سری  یک  صندوق  این  است.  مانده  باقی  ابتر  متاسفانه  سال ها 
و مواردی را که تحت پوشش بیمه نیست یا داروهایی که گرانقیمت 
هستند را به بیماران ارائه می دهد. با توجه به اینکه این صندوق خدمات 
بهداشتی ارائه می شود شاید در کمتر جایی چنین خدماتی ارائه شود البته 
در یک دوره ای زمان پرداخت طولانی شده بود اما الان با پیگیری هایی 

که انجام شده زمان پرداخت خیلی کاهش پیدا کرده است.
صندوق  که  باشیم  راهکاری  دنبال  به  باید  ما  البته  کرد:  تصریح  وی 
این  بتوانند در  بیماران  تا  ببندند  قرارداد  مراکز  با  بتواند  بیماران خاص 
مراکز خدمات را دریافت کنند. حالا این پیشنهاد را می توانیم بدهیم که 
در هر شهرستان و شهری مثلًا بیماران خاص با یک مرکز قرارداد ببندند.

این عضو کمیسیون بهداشت در بخش دیگری از صحبت هایش درباره 
موضوع بازنشستگی پیش از موعد برای بیماران خاص گفت: یک مشکلی 
که در این زمینه وجود دارد این است که داشتن بیماری خاص همیشه 
مساوی با از کارافتادگی نیست. به طور مثال یک مریض بیمار خاص 
دیالیز  ساعت  چندین  بار  الی چهار  سه  دارد که  نیاز  هفته  در  دیالیزی 

افتادگی شان  افراد طبق کمیسیون های خاص، مبلغ از کار  این  شود، 
را می گیرند. اما اینکه ما هر بیماری خاصی را بگوییم بازنشست شود، 
حداقل الان امکانات اجرایی آن نیست. باید تعاریفی در قانون شود که 
چه بیماران خاصی می توانند از قانون بازنشستگی زودرس استفاده کنند؛ 
چراکه ما دوست نداریم افرادی که در مراحل ابتدایی هستند از تعاریف 

بیماران خاص خارج شوند و خدمات را نگیرند.
به  بیماران خاص در شهرستان ها  مناسب  جمالیان درباره عدم دسترسی 
دارو و مراکز توانبخشی گفت: درخصوص دارو به خصوص داروهای 
خاص  با توجه به اینکه به صورت سهمیه بندی توزیع می شوند ما در خیلی 
از استان ها شاهدیم که مثلًا دارو کم می آید و بیمار مجبور است برای 
تهیه دارو به استان های مجاور مراجعه کند. درخصوص مراکز توانبخشی 
اگر مشکلاتی در این زمینه وجود دارد می توانند به ما اعلام کنند تا از 

وزارت بهداشت این موضوع را پیگیری کنیم.
وی درباره سایر مشکلات دارویی بیماران خاص ادامه داد: اگر دارویی 
برای بیماران خاص باشد که تحت پوشش بیمه نباشد خیلی سریع می تواند 
بیمار را به فلاکت برساند. به عنوان مثال در مورد بیماران سرطانی بعضی 
 ۱۰ آن  ولی  است  درصد   ۹۰ بیمه شان  سهم  حالا  که  هستند  داروها  از 
با  بیماران مان  از  بعضی  واقعاً  ما  و  است  بزرگی  عدد  خودش  درصد 
پرداخت هزینه درمانی دچار فقر مطلق می شوند و مجبورند از مایحتاج 

اولیه شان بزنند یا وسایل ضروری زندگی شان را بفروشند.
این عضو کمیسیون بهداشت گفت: درست است که پرداخت از سوی 
بیمار در بیماران خاص خیلی کمتر است ولی همان میزان کمی هم که 
هست خیلی اثر زیادی روی زندگی شان دارد. ما به دنبال این هستیم که 
انشاالله بتوانیم این تعداد کم داروهایی که تحت پوشش بیمه نیستند یا 
قیمت شان بسیار بالاست و آن ضریبی که بیمار پرداخت می کند را تحت 
درمانی های  شیمی  خصوص  به  و  سرطانی  بیماران  در  بیاوریم.  پوشش 

سرپایی ما این مشکل را خیلی می بینیم.

عضو کمیسیون بهداشت:

مدیرعامل برق منطقه ای فارس تاکید کرد؛

اجرای طرح های بهره وری انرژی 

در چارچوب قانون برنامه هفتم توسعه

رئیس کل سازمان امور مالیاتی:

۷۰ درصد هزینه های 
جاری دولت از مالیات 

تأمین شد
منابع مالیاتی در سه سال ۴ برابر شد


